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ABSTRACT 

This study aims to describe the results of research regarding: (1) The 

process of learning mathematics during Face-to-face Learning (PTM); The 

difficulties faced by students in learning mathematics during Face-to-face 

Learning (PTM); (3) Solutions to overcome students’ mathematics learning 

difficulties during Face-to-face Learning (PTM). This study uses a descriptive 

qualitative research type by directly examining the field. The subjects of this 

research are teachers, and students off class VI. Data collection techniques by 

observation, interviews, and documentation. Based on the data analysis that has 

been carried out, the results of the research show the following: first, the process 

of implementing PTM learning in mathematics subjects,it can be seen that the 

teacher when entering the classroom to start learning does not use any media 

except the teaching material book and learning methods explain on the 

blackboard so that it is not effective and makes students bored. Second, the 

learning difficulties faced by students during PTM in mathematics are difficulty 

understanding concepts, difficulty in counting, and difficulty solving problems. 

Third, efforts to overcome difficulties in learning mathematics during PTM are by 

using concrete learning media, increasing practice questions, and cooperating 

with parents. 

Keywords: Difficulty in Learning Mathematics, Elementary School, Face-to-face 

Learninga (PTM)   
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ABSTRAK 

Penelitian ini bertujuan untuk mendeskripsikan hasil penelitian mengenai: 

(1) Proses pembelajaran matematika selama Pembelajaran Tatap Muka (PTM); 

(2) Kesulitan yang dihadapi siswa dalam pembelajaran matematika selama 

Pembelajaran Tatap Muka (PTM); (3) Solusi untuk mengatasi kesulitan belajar 

matematika siswa selama Pembelajaran Tatap Muka (PTM). Penelitian ini 

menggunakan jenis penelitian kualitatif deskriptif dengan meneliti langsung 

kelapangan. Subyek penelitian ini guru, dan peserta didik kelas VI. Teknik 

pengumpulan data dengan observasi, wawancara, dan dokumentasi. Berdasarkan 

analisis data yang sudah dilakukan, diperoleh hasil penelitian yang menunjukkan 

sebagai berikut: yang pertama, proses pelaksanaan PTM pada mata pelajaran 

matematika dapat diketahui bahwa guru ketika masuk ke kelas untuk memulai 

pembelajaran tidak menggunakan media apa pun terkecuali buku bahan ajarnya 

dan metode pembelajaran menjelaskan dipapan tulis sehingga tidak efektif dan 

membuat siswa bosan. Yang kedua, kesulitan belajar yang dihadapi siswa selama 

PTM pada mata pelajaran matematika yaitu kesulitan memahami konsep, 

kesulitan dalam menghitung, dan kesulitan memecahkan masalah. Yang ketiga, 

upaya untuk mengatasi kesulitan belajar matematika selama PTM yaitu dengan 

menggunakan media pembelajaran yang konkret, memperbanyak latihan soal, dan 

menjalin kerjasama dengan orang tua. 

Kata Kunci: Kesulitan Belajar Matematika, Sekolah Dasar, Pembelajaran Tatap 

Muka (PTM)  
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بذة صرة ن ت  مخ

ٓذف ذِْ ت سخ  ذرا ٗ ان صف إن ج ٔ تبئ جحث َ ب ان ًٛ هق ف ؼ ت ًب ٚ هٙ ث خٛ :ٚ ه هى ػً ؼ  ت

ٛبد ض ب زٚ ُبء ان هى أث ؼ ت ٕ ّ ٔ ٓ ب ان بد ؛ ن صؼٕث تٙ ان ٓٓب ان ٕا  طلاة ٚ ٙ ان هى ف ؼ  ت

ٛبد ض ب زٚ ُبء ان هى أث ؼ ت ٕ ّ ٔ ٓ ب ان هٕل ؛ ن هت ح غ ت ه هٗ ن بد ػ صؼٕث هى  ؼ  ت

ٛبد ض ب زٚ ذٖ ان طلاة ن ُبء ان هى أث ؼ ت ٕ ّ ٔ ٓ ب ان تخذو ن س ذِْ ت سخ  ذرا ٕع ان جحث َ  ان

فٙ ص ٕ ُٕػٙ ان حص خلال يٍ ان ًجبل ف شزح ان جب ضغ .ي خ ذْا ٚ جحث  ٍٛ ان هً ؼ هً  ٔطلاة ن

صف سبدس ان ٛبد .ان ُ ق بد  ًغ ت ٛبَ ج ق ػٍ ان ًلاحظخ طزٚ لاد ان قبث ً ٛق ٔان تٕث  .ٔان

هٗ ثُبء   ٛم ػ ه ح بد ت ٛبَ ج ذ٘ ان ى ان ز ، إ زاؤِ ت ظٓ ج ت تبئ جحث َ هٙ يب ان خٛ ، أٔ    :ٚ ه  ػً

ٛق ج ط ٙ ت ضٕػبد ف ٛبد يٕ ض ب زٚ كٍ ، ان ً هى أٌ يلاحظخ ٚ ؼ ً ُذ ان صم دخٕل ػ ف جذء ان  ن

هى ؼ ت تخذو   ان س ظ أ٘ ٚ سبئ تبة يبػذا ٔ ًبدح ك خٛ ان س تذرٚ قخ ان هى ٔطزٚ ؼ ت ضحخ ان  يٕ

هٗ جٕرح ػ س خ ان تبث ك ٛث ان ح كٌٕ   ث خ ت ؼبن ؼم ف ج طلاة ٔت ؼزٌٔ ان ش هم ٚ ً بن  ، ثبَٛ ب .ث

ثم تً بد ت صؼٕث هى  ؼ ت تٙ ان ٓٓب ان ٕا  طلاة ٚ ُبء ان ٙ أث ٛبد ف ض ب زٚ ٙ ان خ ف صؼٕث  

ٓى ٛى ف فبْ ً خ ان صؼٕث ؼذ ٔ خ ان صؼٕث كلاد حم ٔ ش ً ٕد ، ثبنث ب .ان جٓ خ ان جذٔن ً هت ان غ ت ه  ن

هٗ بد ػ صؼٕث ٙ ان هى ف ؼ ٛبد ت ض ب زٚ ْٙ خلال ان تخذاو خلال يٍ  س ظ ا سبئ خٛ ٔ ًٛ ه ؼ  ت

سخ ٕ هً بدح ، ي هخ ٔسٚ ئ س سخ أ ًًبر ؼبٌٔ ، ان ت ٛبء يغ ٔان ٕر أٔن  .الأي

لماث ك يت ال س ي رئ خ :ال صؼٕث هى  ؼ ٛبد ت ض ب زٚ سخ ، ان ًذر خٛ ان تذائ هى ، ا ث ؼ ت  ٔ ٓ ب ان

ّ ٕ   ن
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